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У СНАУ

вибрали

ректора

Читайте на стор. 2

Молодим
вченим –
зелене
світло!

Читайте на стор. 3

Тарас
Шелестюк
зустрівся зі
студентами
СНАУ

Читайте на стор. 7

16 листопада 2011 року, напередодні Дня
студента, у залі вченої ради відбулася зустріч
ректора СНАУ Володимира Ладики зі сту-
дентським активом університету.

Студенти ставили Володимиру Івановичу
запитання, що їх хвилюють, і отримували зміс-
товні відповіді. Чи планується в університеті
подальший розвиток електронної бібліотеки?
Чи сприятиме керівництво СНАУ поїздкам
наших колективів художньої самодіяльності
на закордонні фестивалі й конкурси?
Найсмішніший випадок зі студентського
життя? Питання були різноманітними і подеку-
ди неочікуваними, мабуть, саме тому спілку-
вання й вийшло таким невимушеним, а атмос-
фера у залі – теплою й дружньою.

Студентам, які найбільш проявили себе у
різних сферах студентського життя, були ого-
лошені подяки ректора та вручені подарунки.

З Днем студента присутніх у залі привітали
також завідувач кафедри фізичного виховання
Роман Стасюк та голова профкому співробіт-
ників Анатолій Саєнко, пригадавши свої неза-
бутні студентські роки. А студентський ректор
Микола Отрощенко побажав всім студентам
гарно та головне – без неочікуваних наслідків
провести цей чудовий день. Авторитетно під-
тверджуємо, що саме так і було :)

Олена Мовчан

16 листопада 2011 року у Молодіжно-роз-
важальному центрі СНАУ відбулися урочис-
тості з нагоди Дня працівника сільського гос-
подарства. 

Представників трудового колективу СНАУ
та студентів привітали Володимир Іванович
Ладика, ректор СНАУ, Володимир
Анатолійович Власенко, начальник науково-
дослідної частини, Анатолій Васильович
Саєнко, голова профкому співробітників, та
Лариса Володимирівна Бондарчук, прорек-
тор з науково-педагогічної та виховної робо-
ти.

За високий професіоналізм, наукові здо-
бутки, збереження та розвиток сільськогос-
подарської галузі та з нагоди Дня працівника
сільського господарства цінними подарунка-
ми та подяками ректора були нагороджені: 

Кохановський Володимир Максимович –
доцент агрономічного факультету;

Педан Володимир Анатолійович – доцент
факультету ветеринарної медицини;

Горовий Михайло
Володимирович – старший викла-
дач  інженерно-технологічного
факультету;

Опара Віктор Олексійович –
доцент біолого-технологічного
факультету.

За сумлінну та наполегливу
працю, результативність у вико-
нанні посадових обов’язків та з
нагоди Дня працівників сільського
господарства грамоти Головного
управління агропромислового
розвитку сумської ОДА отрима-
ли:

Крючков Василь Михайлович –
підсобний робітник ПНДЛ картоп-

лярства та овочівництва;
Приходченко Оксана Олександрівна – інже-

нер І категорії НДЧ;
Шмідт Віктор Володимирович – тракторист

машинно-тракторного парку;
Войтенко Олександр Григорович – завідувач

ПНДЛ картоплярства та овочівництва;

Грамотами відзначили також:
Коваленко Тетяну Сергіївну, студентку

агрономічного факультету;
Федоркіну Вікторію Павлівну, студентку

агрономічного факультету;
Іваха В’ячеслава Володимировича, сту-

дента інженерно-технологічного факульте-
ту;

Молодця Євгена Олексійовича, студен-
та інженерно-технологічного факультету;

Яременка Миколу Михайловича, сту-
дента факультету ветеринарної медицини;

Рибянського Володимира
Валентиновича, студента біолого-техноло-
гічного факультету;

Борисенка Дмитра Сергійовича, сту-
дента біолого-технологічного факультету.  

зустріч

привітання

Вітаю вас зі святом – Днем студента! Студентські роки – це
найкращі моменти життя, про це вам скаже будь-який колиш-
ній студент, і повірте, що у вас теж буде так само! А для того,
щоб спогади були яскравими і незабутніми, використовуйте всі
можливості, які надає університет, - виступайте на конференці-
ях, беріть участь у спортивних змаганнях, демонструйте свої
таланти на сцені. Переконаний, що наші студенти – різноманіт-
но обдаровані особистості, і їм вдається успішно поєднувати
навчальний процес з іншими формами студентського життя.

Бажаю вам перш за все – найкращих результатів у науковій,
навчальній та практичній діяльності, високих балів у заліковках
та відмінних оцінок. А ще – здоров’я, оптимізму, щастя й радос-
ті.

І нехай звання студента одного з найкращих вишів Сумщини
– Сумського національного аграрного університету – допомагає вам у житті, додає впевненості у
власних силах та наснаги до нових звершень!

З повагою
Володимир Ладика,

ректор і колишній студент СНАУ

Студенти поспілкувалися з ректором

Шановні студенти СНАУ!

професійне свято

Аграрії відсвяткували



Не забудьте у грудніНе забудьте у грудні
привітати своїх колег зпривітати своїх колег з
ювілеєм!ювілеєм!

1 грудня – Бурик Світлана Валеріївна,
завідувач лабораторії кафедри архі-
тектури та інженерних вишукувань;

3 грудня – Таценко Олександр
Володимирович, старший викладач
кафедри експлуатації техніки;
Фоменко Лідія Іванівна, підсобний
робітник навчального корпусу №4;

5 грудня – Марченко Наталія
Владиславівна, викладач кафедри іно-
земних мов; Зелінська Раїса
Дмитрівна, чергова гуртожитку №4;

6 грудня – Рудь Ганна Василівна,
комендант лабораторії бджільництва;

10 грудня – Божок Андрій Кирилович,
столяр навчального корпусу №3;

15 грудня – Широченко Галина
Іванівна, сторож головного корпусу;

17 грудня – Стрільченко Людмила
Іванівна, двірник головного корпусу;

18 грудня – Рибалка Володимир
Анатолійович, старший науковий спів-
робітник ПНДЛ мікології; Мєшков
Сергій Олександрович, художній керів-
ник відділу виховної та культурної робо-
ти; 

20 грудня – Гузенко Тетяна Сергіївна,
доцент кафедри фінансів;

24 грудня – Сергієнко Ірина
Олександрівна, сторож навчального
корпусу №1; Колесник Микола
Анатолійович, заступник проректора з
науково-педагогічної та навчальної
роботи; Бондаренко Людмила

Іванівна, інженер по озеленен-
ню сектору озеленення НПЦ;

25 грудня – Доленко Олена
Миколаївна, фахівець відділу
договірних відносин.

Вітаємо  наших шановних
ювілярів, а також всіх співро-
бітників СНАУ, хто святкує свій
день народження у грудні,
бажаємо їм міцного здоров’я,
бадьорості, успіхів та сонячно-
го настрою!
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Міжнародний День студента об'єднує
всі покоління студентів, як теперішніх так і
колишніх, бо це насамперед - день сту-
дентської солідарності, що не має меж
та кордонів. Студентство, мабуть, є най-
більш прогресивним прошарком сус-
пільства, і свято - ще одна нагода не
забувати про це.

Студенти в цей день традиційно весе-
ляться на повну силу, забувши про май-
бутню сесію, заліки і "хвости". Без уваги
не залишаються ні клуби, ні дискотеки, ні
навіть посиденьки в гуртожитку. 

В Міжнародний день студента сердеч-
но бажаємо нинішньому і наступним сту-
дентським поколінням бути на рівні висо-
ких вимог сучасного життя. Нехай назав-
жди збережеться у ваших серцях

романтика студентських літ. Зичимо вам
творчого натхнення, наполегливості та
успіхів у всіх добрих починаннях, здійс-
нення усіх юначих мрій і життєвих
планів.

Нам вкрай приємно відзначи-
ти, що серед переможців кон-
курсу «Кращий студент
Сумщини - 2011», що проводився
під патронатом Сумської облас-
ної державної адміністрації,  є
також і студенти Сумського
національного аграрного універ-
ситету:

Альона Товкус – номінація
«Мистецтво і культура»

Микола Отрощенко – номіна-
ція «Громадська діяльність»

Ілля Зон – номінація «Наукова діяль-
ність та навчання»

Іван Ромась – номінація «Спорт».

відзначення

Майбутнє належить молодим Фабрика майбутнього
Делегація Сумщини взяла

участь у Всеукраїнському
молодіжному фестивалі
«Фабрика майбутнього», що
відбувся у місті Севастополь
з 11  по 13 листопада 2011
року.

Завдяки тісній співпраці
студентського самовряду-
вання Сумського НАУ та
управління у справах сім’ї,
дітей і молоді в даному захо-
ді взяв участь студентський
перший проректор із зовніш-
ніх відносин Касьянов Павло. 

«Мета фестивалю – стиму-
лювання молоді до спільної
діяльності, розробка іннова-
ційних проектів щодо здоро-
вого способу життя, енергоз-
береження, екології, культу-
ри та мистецтва, розвитку
демократичного суспіль-
ства», – зазначила очільниця

делегації, заступник началь-
ника управління у справах
сім’ї, дітей і молоді облдер-
жадміністрації Ірина
Козолуп, яка також відмітила
натхненну та плідну роботу з
усіма делегатами України
студентського першого про-
ректора із зовнішніх відносин
Сумського НАУ Касьянова
Павла.

Програма фестивалю міс-
тила низку навчально-куль-
турних заходів, зокрема
інтерактивні лекції, семінари,
робочі групи, спортивні зма-
гання, а також безпосеред-
нє спілкування молоді з відо-
мими експертами, науковця-
ми, урядовцями, депутатами,
журналістами та митцями
України. 

Прес-центр ОСС

Сільському господарству -
потужні кадри

11 листопада 2011 року в
інституті заочної освіти СНАУ
відбувся випуск спеціалістів
та магістрів. 

У Молодіжно-розважаль-
ному центрі СНАУ випускників
спеціальностей «Агрономія»
та «Менеджмент організацій»
привітали проректор з науко-
во-педагогічної та навчальної
роботи Валерій Жмайлов,
директор інституту заочної
освіти Володимир Прасол,
його заступник Володимир
Онопрієнко, завідувач кафед-
ри економіки та контролінгу
Наталія Строченко. Вони побажали випус-
кникам успіхів у подальшій роботі, стрімкого
кар’єрного зростання і задоволення від
результатів своєї праці. «Гордо несіть звання
випускника СНАУ, адже по вас будуть суди-
ти про університет» - звернувся до присутніх

Валерій Жмайлов.
Святкову атмосферу створили виступи

колективів художньої самодіяльності. А на
згадку при себе випускники подарували
сувеніри та коровай – символ добробуту,
гостинності та щедрості нашої землі.

19-20 листо-
пада на базі
в і д п о ч и н к у
« С о н я ч н а
Галявина» про-
ходив перший
етап комплексу
тренінгів  для
молодих акти-
вістів міста Сум
та області
«Школа моло-
діжних ініціа-
тив». 

У цьому захо-
ді взяла участь
делегація студентського
самоврядування Сумського
НАУ на чолі зі студентським
першим проректором із зов-
нішніх зв’язків Касьяновим
Павлом, а також до складу
делегації увійшли студент-
ський декан факультету хар-
чових технологій Скафа
Олена та студентський декан
б і о л о г о - т е х н о л о г і ч н о г о
факультету Марова Дарина.
Зазначимо, що Касьянов
Павло був одним із модера-
торів даного заходу.

За словами заступника
голови управління у справах
сім’ї, дітей та молоді сумської
державної обласної адмініс-
трації Ірини Козолуп, делега-

ція від Сумського НАУ висту-
пала та відстоювала власні
думки на високому рівні. 

Метою даного заходу було
виявлення активістів та залу-
чення їх до співпраці з управ-
лінням в справах сім’ї дітей та
молоді сумської обласної
державної адміністрації. 

Під час заходу були прове-
дені цікаві тренінги, лекції та
зустрічі з успішними людьми
сучасної України, а саме
Крисюк Ганною  - головою
молодіжної обласної адмі-
ністрації Івано-Франківської
області та Іванченком
Олегом,  успішним підприєм-
цем та громадським діячем
міста Бровари та Києва. 

Прес-центр ОСС

випуск

захід

Колектив обрав Володимира Ладику
8 листопада 2011 року в Сумському

національному аграрному університеті від-
булися вибори претендентів на посаду
ректора. В результаті таємного голосуван-
ня переконливу перемогу одержав
Володимир Ладика. За нього проголосува-
ли 170 з 234 делегатів (72,6%). За
Олександра Царенка віддали свої голоси
54 делегати (23,1%), за Євгена Лаврова - 5
делегатів (2,1%), не підтримали жодного з
кандидатів 4 делегати. Микола Соколов,
який теж був у виборчому списку, зняв свою
кандидатуру з виборів. 

На виборах були присутні представники
Міністерства аграрної політики та продо-
вольства. Як зазначила голова комісії з
проведення конкурсу обрання ректора
Ірина Синявська, незабаром Міністр
аграрної політики та продовольства
Микола Присяжнюк підпише документи
про призначення Володимира Ладики на
пост ректора. 

Вітаємо Володимира Івановича з пере-
могою!

вибори

фестиваль

Тренінг для активістів

Виконком Тернівської сіль-
ської ради висловлює слова
щирої вдячності студентам
Сумського національного
аграрного університету Юрію
Білявському, Андрію
Шаповалу (інженерно-техно-
логічний факультет) та Вікторії
Варвянській (факультет вете-
ринарної медицини) за актив-
ну участь в культурних та спор-
тивно-масових заходах, які
проводяться на території
Тернівської сільської ради, с.

Тернівка Конотопського райо-
ну.

Ми пишаємося тим, що ці
студенти навчаються у
Сумському національному
аграрному університеті  під
Вашим керівництвом і дякуємо
Вам за професійне та етичне
навчання молодого покоління.

З повагою
Тернівський сільський

голова К.І. Баран

подяка

Шановний
Володимире Івановичу!



День відкритих дверей для
школярів міста

11 листопада 2011 року в Сумському націо-
нальному аграрному університеті був прове-
дений День відкритих дверей для учнів сум-
ських шкіл. На початку Валерій Жмайлов, про-
ректор з науково-методичної та навчальної
роботи, коротко розповів про переваги
навчання в нашому університеті, а також про
умови вступу.

Проректор з науково-педагогічної та вихов-
ної роботи Лариса Бондарчук вручила подяки
ректора СНАУ за плідну співпрацю директо-
рам шкіл:

Педяш Наталії Олегівні, директору Сумської
загальноосвітньої школи І-ІІІ ступенів №23;

Роговій Вірі Іванівні,
директору Сумської
спеціалізованої школи І-
ІІІ ступенів №29;

С е р п е н і н о в у
О л е к с а н д р у
Олексійовичу, директо-
ру Сумської загальноос-
вітньої школи І-ІІІ ступенів
№18;

Мурашкіній Світлані
Анатоліївні, директору
Сумської спеціалізова-
ної школи І-ІІІ ступенів №1
ім. В. Стрельченка;

Токаренку Олегу
Михайловичу, директору

Сумської спеціалізованої школи І-ІІІ ступенів
№2 ім. Д. Косаренка;

Петрюченку Григорію Сергійовичу, директо-
ру Сумської спеціалізованої школи І-ІІІ ступе-
нів №9;

Шпакову Олегу Федоровичу, директору
Сумської загальноосвітньої школи І-ІІІ ступенів
№21;

Торяник Аллі Григорівні, директору Сумської
спеціалізованої школи І-ІІІ ступенів №7;

Новик Людмилі Вікторівні, директо-
ру Сумської загальноосвітньої школи
І-ІІІ ступенів №6;

Голуб Лідії Василівні, директору
Сумської загальноосвітньої школи І-ІІІ
ступенів №25;

Авраменко Любові Михайлівні,
директору Сумської спеціалізованої
школи І-ІІІ ступенів №17.

А кращі колективи та виконавці уні-
верситету представили концертну
програму з яскравими номерами,
адже студенти СНАУ не тільки навча-
ються, а й займаються творчістю у
гуртках художньої самодіяльності,
цікаво проводячи вільний від занять
час. 

Олена Мовчан

3

співробітництво

Молоді вчені СНАУ: завзяті, талановиті, наполегливі

Отже перше питання. Хто такі молоді вчені
та для чого створена Рада молодих вчених в
Сумському НАУ? 

Якщо говорити мовою норматив-
них документів, то відповідно до
Закону України «Про наукову та
науково-технічну діяльність» моло-
дий вчений – це фізична особа до
35 років, яка має повну вищу освіту
і проводить фундаментальні чи
прикладні наукові дослідження, а
також отримує наукові чи науково-
технічні результати. В Сумському
національному аграрному універ-
ситеті налічується близько 250
аспірантів, викладачів, кандидатів
наук та доцентів? які підпадають
під це визначення. Саме з метою
координації їх діяльності і була
створена Рада молодих вчених. ЇЇ
основними завданнями є сприян-
ня формуванню умов для розкрит-
тя наукового та творчого потенціалу молодих
вчених; пошук та підтримка талановитих
дослідників серед молодих вчених, надання
їм всебічної допомоги; участь в організації та
розвитку міжвузівського та міжнародного
наукового та культурного співробітництва
молодих вчених; представлення та відстою-
вання інтересів молодих вчених перед адмі-
ністрацією університету.

Юрію Івановичу, не секрет, що результат є
логічним наслідком будь-якої діяльності.
Скажіть будь ласка, які основні результати
діяльності молодих вчених нашого вишу? 

На сьогоднішній день, я з упевненістю можу
говорити, що саме молоді вчені є рушійною
силою нашого університету. Щоб не бути
голослівним, наведу найбільш яскраві прикла-
ди, коли завдяки молодим науковцям назва
нашого університету звучала на найвищому
державному  рівні. Лише за останні три роки
ми отримали дві Премії Президента України
для молодих вчених (Фотіна Ганна, Панченко
Сергій), Грант Президента України (Геєнко
Михайло), Премію Верховної Ради України

(Клєцова Наталія), Премію Кабінету Міністрів
України (Малютін Олександр), премію імені
Михайла Грушевського (Нагорна Світлана),

дві золотих медалі Міжнародної виставки
«Агро» (Фотіна Ганна, Данько Юрій). Крім того,
щороку молодими вченими захищається
близько двадцяти кандидатських дисертацій.
За минулий рік було опубліковано близько 10
монографій та підручників, понад 200 статей у
видавництвах України та 30 за кордоном, 233
тези в матеріалах конференцій. І це далеко не
повний перелік наших здобутків. Так що може-
мо з впевненістю говорити, що маємо достой-
ний результат. 

Ви говорили, що одним із завдань Ради
молодих вчених є налагодження міжвузів-
ської співпраці. В чому це проявляється? 

Дійсно, важливим напрямком роботи Ради
є інтеграція в наукові структури та співпраця з
іншими навчальними закладами та установа-
ми. З 2008 року ми єдина Рада молодих вче-
них, яка є повноправним членом
Всеукраїнської федерації вчених. В рамках
наукової співпраці нами були укладені дого-
вори  про співпрацю з Національним універ-
ситетом біоресурсів та  природокористуван-
ня, Харківським, Львівським, Луганським,

Подільським аграрними університетами,
Тернопільським національним економічним
університетом, ХНУСГ ім. Петра Василенка,
ДУ «Національний інститут прогнозування»,
Сумським інститутом АПВ, Українською ака-
демією банківської справи НБУ, СумДУ та
багатьма іншими університетами України. На
міжнародному рівні подібні угоди підписані з
Курською сільськогосподарською академі-
єю імені І. І. Іванова, Білоруським державним
економічним університетом. В листопаді до
цього переліку приєднався Казахстанський
агротехнічний університет. Також у цьому році
була створена Сумська обласна рада моло-
дих вчених. Хочу ще зазначити, що керівники
рад молодих вчених СумДУ (Олексій
Макарюк) та УАБС НБУ (Галина Пересадько)
є випускниками нашого університету. 

Навесні цього року в університеті відбулася
міжнародна конференція молодих вчених
«Аграрний форум». Рада молодих вчених
була організатором цього заходу. Поділіться,
будь ласка, своїми враженнями. 

Подібну конференцію ми проводимо вже
втретє. За ці роки «Аграрний форум» став
своєрідним брендом нашого підрозділу. З
кожним роком в ньому беруть участь все біль-

ше учасників. В цьому році свої заявки подали
220 осіб. Звичайно, розширюється й геогра-
фія. Були представлені всі регіони України і всі
навчальні заклади Міністерства аграрної
політики і продовольства. Понад 20 учасників
представляли Росію, Білорусь, Казахстан,
Молдову, Польщу, Німеччину. За результатами
роботи конференції було опубліковано 5
номерів наукового журналу «Вісник
Сумського НАУ». Без перебільшень можемо
говорити, що на сьогодні це повноцінний
науковий захід, який покращує міжвузівські
зв’язки та працює на імідж університету.

Вже не за горами 2012 рік. Які плани ста-
вить перед собою Рада молодих вчених? 

Чого ще хочеться досягти? Звичайно, що і в
новому році не будемо стояти на місці. Одним
з головних напрямків роботи є впорядкування
наукової тематики досліджень молодих вче-
них відповідно до потреб сучасного вироб-
ництва та економіки. Про це неодноразово

говорив Володимир Іванович
Ладика. Працюватимемо над
підвищенням рівня захищеності
серед аспірантів. Дуже хочемо,
щоб серед молодих вчених все
ж таки з’явилися доктори наук у
віці до 35 років. Будемо система-
тизувати роботу по пошуку та
поданню заявок на міжнародні
гранти. Ну і звичайно буденна
робота: експерименти, досліди ,
статті, тези…

Юрію Івановичу, дякую за
змістовні відповіді. Залишається
лише побажати молодим вче-
ним СНАУ ентузіазму, допитли-
вості, наполегливості та
нестримного руху вперед, до

нових наукових вершин!

Розмовляла Олена Мовчан

Традиційно наприкінці року молоді вчені
Сумського національного аграрного універ-
ситету відвідують місто Курськ. Запорукою
цього є  угода про співробітництво між Радою
молодих вчених СНАУ та Курської державної
сільськогосподарської академії імені
І.І.Іванова, яка регулює один із напрямків
наукового співробітництва в рамках функціо-
нування єврорегіону «Ярославна». 

Цього разу молоді вчені факультетів менед-
жменту, економіки та підприємництва, а також
ветеринарного взяли участь в Міжнародній
науково-практичній конференції
«Агропромисловий комплекс: контури май-
бутнього», яка проходила з 9 по 11 листопада
2011 року. Метою конференції було залучення
молодих вчених Росії, України, близького та
далекого зарубіжжя до вирішення актуальних
задач сучасної науки, забезпечення інтеграції
науки, виробництва та освіти, а також сприян-
ня професійному росту молодих вчених.

Під час пленарного засідання голова Ради
молодих вчених нашого університету Юрій
Данько виступив з доповіддю на тему
«Напрямки розвитку наукового співробітниц-
тва молодих вчених України та Росії». Окрім
пленарного засідання, в роботі конференції
передбачалася робота секцій та круглих сто-
лів з науковцями та представниками влади та
бізнесу. Наші молоді вчені взяли активну участь
в їх роботі, і як наслідок, виступи Ксенії
Блюмської, Оксани Заяц та Ясиновської Ольги

були відмічені дипломами за висо-
кий рівень наукової доповіді. 

Вагомим результатом роботи
конференції стало підписання
угоди між радами Молодих вче-
них Сумського національного
аграрного університету та
Казахського агротехнічного уні-
верситету ім. С. Сейфуліна, яка
передбачає наукове, інформа-
ційне, фінансове співробітництво
між молодими вченими двох вишів
з різних країн. Зазначимо, що
Казахстан став четвертою краї-
ною, з якою співпрацює наша
РМВ. Крім того, на конференції був
оголошений конкурс наукових
робіт молодих вчених, який буде
проведений для молодих вчених

СНАУ та КДСГА ім. І.І.Іванова (Умови конкурсу
будуть розміщені на сайті СНАУ).

Окрім офіційних заходів, програма конфе-
ренції передбачала і низку культурно-розва-
жальних. Зокрема всі учасники відвідали одну
з святинь, яка розташована на території
Курської області – Курінну пустинь. 

Юрій Данько

наука
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Розширюємо співпрацю

абітурієнт 2012

Останнім часом на сторінках нашої газети та на сайті Сумського НАУ з’явилося багато інформації про діяльність Ради молодих вчених.
Редакція звернулася до голови Ради молодих вчених нашого університету, кандидата економічних наук Данька Юрія Івановича розпо-
вісти читачам про цей підрозділ університету. 



«Якщо корабель не знає, до якої пристані він тримає шлях, то ніякий вітер йому не буде попутним», - сказав Сенека, давньоримський філософ, поет, державний діяч і талановитий оратор. Корабель
під назвою Сумське обласне товариство греків «Відродження» продовжує свій курс на збереження багатющої культури нащадків Еллади, не знижує швидкість свого руху і продовжує інтенсивну
роботу.                                       
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«Ми, греки, в Україні жили завжди!»
Для будь-якої людини дитинство - особлива

країна, з якої виносиш найяскравіші картини
буття. Я - гречанка. Це мені було зрозуміло з
дитинства. Мова, якою розмовляли рідні і сусі-
ди, - урумська, тобто суміш грецької  і татар-
ської. На запитання: «Звідки греки в Україні?»,
бабуся відповідала: «Ми, греки, в Україні жили
завжди!» 

Людмила Покидько (Попандопуло)

Греки - один з найдавніших етносів, що жили
на території сучасних українських земель. У
VІІІ-VІ- в.н. е. греки стали з'являтися в Північному
Причорномор'ї, вели торгівлю, засновували
міста-колонії. Так виникли Ольвія на Бузі, Тіра на
Дністрі, Феодосія, Пантікапей, Німфей,
Херсонес у Криму та інші грецькі поліси, які
вплинули - культурно та економічно - на місце-
ве населення. Особливе значення набув вплив
грецької культури на розвиток українських
земель після хрещення Русі у 988 році. У Києві
та інших містах давньоруської держави творять
греки - художники, архітектори, науковці, цер-
ковні діячі. Вони брали участь у спорудженні та
оздобленні таких святинь, як Собор Св. Софії
та Михайлівський золотоверхий монастир у
Києві.

Більшість грецьких колоній було в Криму, на
узбережжі Чорного моря, до захоплення
Криму Османською імперією. Але горді
сини Еллади, які засвоїли звичаї, одяг і мову
завойовників - татар і турків, все ж зуміли збе-
регти національну самосвідомість, культуру
та духовні християнські цінності. Кредо
грецького етносу в усі часи було: «Шануй
богів своїх, люби свою дружину, обороняй
Батьківщину».

Падіння Візантійської імперії у 1453 р.
викликало масштабну еміграцію православ-
ного населення з її території. Значна частина
греків знайшла притулок на українських зем-
лях. Переселення греків на українські землі
продовжувалося протягом всього періоду
панування імперії Османа на Балканах. У
кінці XVI - XVII ст. виникають впливові грецькі
гро¬мади у Львові, Кам'янці-Подільському,
Острозі та інших міс¬тах Західної України.

Значною була роль греків і в козацькій дер-
жаві-Геть¬манщині. Не маючи можливості
боротися за справу православної церкви у
себе на батьківщині, немало греків брали
актив-ну участь у Визвольній війні українського
народу під прово¬дом Богдана
Хмельницького. 

У XVI - XVII ст. через українські землі та Крим
здій¬снювалися зв'язки між грецьким Сходом
та російською цер¬квою. Греки дедалі часті-
ше оселялися серед єдиновірців в Україні, зок-
рема на Лівобережжі та Слобожанщині, де
продавали зна¬чну частину своїх товарів й осі-
дали на постійне проживан¬ня, користуючись
сприятливими для цього умовами.

За часів Петра І (1682-1725) та Катерини II
(1762 - 1796) до України переселяються пред-

ставники відомих грецьких родів:
Капністів, Каразіних, князів Кантакузіних,
Комбурлеїв, Курисів та ін. Всі вони мали
родинні зв'язки з представниками сум-
ської знаті (Кондратьєвими,
Булатовичами, Траскіними та ін.).

Ось тільки деякі епізоди життя грець-
кого народу на українських землях. Нові
дослідники - історики, письменники,
краєзнавці, поети її вивчають, узагаль-
нюють, розповідають нащадкам.

Дружба між нашимиДружба між нашими
народами йде вглиб часівнародами йде вглиб часів

Навряд чи знайдеться інший народ,
долі якого настільки тісно переплелися
з долею народу руського, як греки. Від
самих витоків російської державності,
яка почала складатися ще в Київській
Русі, і до сучасної епохи культурні зв'яз-
ки і взаємодопомога російського і
грецького народів не переривалися не
на мить.

Починаючи з VIII століття до н.е., з пер-
ших грецьких поселень на берегах
Чорного моря, далі через століття,
об'єднані однією релігією і загальними
культурними традиціями, наші народи
підтримували один одного в боротьбі за
свободу і незалежність. Греки, що зали-
шилися в Росії за часів сталінського
режиму, були піддані насильницькій
депортації в Північний Казахстан. 

Новий час дозволив багатьом наро-
дам усвідомити свою національну
самобутність. У 1990-х по всій території

колишнього СРСР утворювалися грецькі това-
риства, що пропагують культуру і традиції
предків. І хоча значна частина греків поверну-
лася на історичну Батьківщину, активна діяль-
ність грецьких товариств в Україні триває.

Прекрасні лікарі, дивовижні вчителі, талано-
виті музиканти, діяльні підприємці - такими
залишаться греки в історії України ХХ - початку
XXI ст. Зараз на території нашої країни їх близь-
ко 100 000, і хочеться вірити, що це число буде
тільки рости. І дай Бог, щоб надалі це було
пов'язано не зі страшними катаклізмами, а тіль-
ки з щирою любов'ю до нашої спільної
Батьківщини - України. 

Серця,  що стукають в унісонСерця,  що стукають в унісон
Гідне місце в багатій етнічній палітрі м. Суми

належить грецькій діаспорі. За даними пере-
пису 2001 р., в Україні налі¬чувалось 91,5 тис.
греків, станом на 2009 р. їх понад 100 тис.,
переважна більшість яких -77,5 тис. - проживає
в Донецькій області. У м. Суми у 2001 р. було 48
греків. Всі вони праців¬ники інтелектуальної
сфери, серед яких є й викладачі Сумського
національного аграрного університету - про-

фесор Г.П. Котенджи, доцент А.І. Фотін, М.О.
Манько. Наразі у Сумській області 129 греків. 

З отриманням Україною державної неза-
лежності активізувалися національні рухи,
почали утворюватися націона¬льні товарис-
тва, завданнями яких стало відродження націо-
на¬льних культур. У
2006 році з ініціативи
Геннадія Павловича
Котенджи – професо-
ра Сумського  НАУ,
д.с.-г.н., завідувача
кафедри  технології
виробництва продук-
ції тваринництва, Надії
Георгіївни Філоненко,
Елли Савівни Петової
було утворено
Сумське обласне
громадське товарис-
тво греків
„Відродження", яке
налічувало 50 чоловік.
Першим головою
товариства стала
Наталія Андріївна
Патяка (12.10.1957
10.09.2008), яка, на
жаль, померла. З лис-
топада 2008року
то¬вариством керує
Людмила Михайлівна Покидько. Завдяки осо-
бистим якостям цих людей обласне товарис-
тво об'єднало в своїх лавах небайдужих до
долі своєї країни й народу сум'ян. Товариство
„Відродження" входить у Федерацію грецьких
товариств України (м. Маріуполь) і с членом
Асоціації національних меншин Сумської
області. Основною метою товариства є захист
законних інтересів йо¬го членів, сприяння від-
родженню національної самосвідо¬мості, гід-
ності, духовності, культури, народних традицій,
звичаїв греків України на основі принципів
демократії, рів-ноправності й поваги до націо-
нальної гідності. Особливою турботою това-
риства стало відродження рідної мови. Тому
при ньому працює недільна школа, де вивча-
ється грецька мова. Всього тут навчається 20
осіб. Важливо те, що ця школа відкрита і для
представників інших національностей, що
сприяє підвищенню інтересу до грецької мови
та відроджен¬ня традицій еллінізму на україн-
ських теренах. Значну допо¬могу у вивченні
грецької мови товариству надає Греція, яка
надсилає, підручники, методичні матеріали,

надає можливість стажування для вчителів. Так,
член Сумського обласного то¬вариства греків
„Відродження", вчитель за фахом Ганна
Іва¬нівна Заболотна стажувалась з 15.01.2008
р. по 30.06.2008 р. у Республіці Кіпр, у педаго-
гічному інституті. Нині Ганна Іва¬нівна відрод-
жує грецьку мову на Сумщині. Іншим
завдан¬ням товариства є відродження грець-
кої культури та попу¬ляризація її серед інших
громадян України. Тому товарист¬вом був
створений вокально-танцювальний ансамбль
„Сіртакі" (назва відомого танцю композитора
Мікіса Теодоракіса до кінофільму „Грек Зорба"
(1964р.). У його складі - Вік¬торія Вікторівна
Халайджи, Катерина Вікторівна Халайджи, Еллі
Савівна Петова, Надія Георгіївна Філоненко,
Поліпа Ва¬силівна Савето, Ганна Іванівна
Заболотна, Людмила Миколаївна Шкаруна,
Надія Миколаївна Аніщенкова, Ганна Ана¬толі-
ївна Фотіна, Наталія Федорівна Гладенко,
Дарія Олегів¬на Лаптєва, Ніна Борисівна
Ревутська. 

Сумські греки завжди викликали захоплення
і навіть деяку заздрість. Їх відрізняє не просто
активна, а, перш за все, авангардна позиція в
елліністичному русі. Вони з великою відпові-

дальністю підійшли до свого ювілею, я б
навіть сказала, з усвідомленням своєї висо-
кої місії йдуть попереду. Сумська діаспора
пишається тим, що може робити свій
скромний внесок у збереження на україн-
ській землі грецької традиції, її культури і
мови, передаючи молодому поколінню
знання про те, звідки греки в Україні.

Наталія Філоненко, 
голова діаспори

Згадки про минулеЗгадки про минуле
Минуло багато років з тих пір як я, будучи

маленькою дівчинкою, не раз чула від тата
й мами слова «спецпоселення,
Свердловськ, держперевірки, репресії» ...
Дивно, що вони так чітко закарбувалися в
моїй дитячій пам'яті, адже тоді я не надава-
ла цим словами ніякого значення. Пройшли
роки - я закінчила школу, інститут далеко від
рідного дому, вийшла заміж, народила

дочку, стала бабусею, але багато питань до
цих пір не дають мені спокою. Мої батьки рано
померли, я залишилася сиротою в 26 років,
тому щось дізнатися з перших уст було вже
неможливо. Я шукала відповіді на питання: як

мої батьки, греки за національністю, опинили-
ся в Росії? Хто були мої дідусі та бабусі? Де
вони народилися і чим займалися?

На той момент я дізналася, що мій тато був
репресований і висланий на спецпоселення в
Свердловську (нині Єкатеринбург) область.
Народився він у 1916 році в м. Карс на
території нинішньої Туреччини в бідній
селянській родині. Під час Першої світо-
вої війни вони втекли до Росії, де в 1923
році, після довгих поневірянь, осіли в селі
Вітязево біля міста Анапа в
Краснодарському краї. Незабаром
помер татів батько, залишивши на руках
матері чотирьох маленьких дітей, стар-
ший з яких був сліпим. Тато закінчив 5 кла-
сів, школу колгоспної молоді в с. Вітязево,
Краснодарський педагогічний технікум,
заочно навчався в Ростовському універ-
ситеті на факультеті географії і одночас-
но працював учителем у школі до 1941
року. Паспорт радянського громадяни-
на отримав у 1934 році. У 1939 році при
обміні паспортів татові відмовили в отри-

манні нового паспорта, мотивуючи тим, що
померлий батько досі вважався іноземним під-
даним. Шляхом довгих митарств тато нарешті
отримав дозвіл на прийняття радянського гро-
мадянства, але не дочекався відповіді - поча-
лася війна. У нього забрали військовий квиток і
не мобілізували в армію, тато опинився в оку-
пації, де 4 рази піддавався побиттю, як радян-
ський вчитель. У 1943 році німці погнали всіх
греків, у тому числі моїх батьків і татову маму, до
Криму, звідки вони були відправлені на спецпо-
селення у Свердловську область, селище
Ертарку, де й перебували до 1956 року.

Завдяки тому, що тато був освіченою люди-
ною, він багато разів писав листи Молотову.
Сталіну, намагаючись довести свою невин-
ність. У результаті цього в 1956 році його з роди-
ною реабілітували і тато повернувся у Вітязево,
де й жив і працював до кінця своїх днів, вихо-
вавши не одне покоління молоді в дусі патріо-
тизму та любові до своєї Батьківщини. Тепер
мені зрозуміло, чому він говорив з мамою про
ці події пошепки. Тато завжди дуже переживав
на День Перемоги - йому було дуже боляче і
прикро, що він не зміг служити Батьківщині і все
життя приховувати, як він жив ці роки.

Еллі Петова

Династія продовжуєтьсяДинастія продовжується

Народився я 21 липня 1953 року у селищі
Константинополь Янисольського району
Донецької області у сім’ї греків. Батько – з
родини греків групи румеї, які спілкуються
румейським діалектом грецької мови, Це
греки-елліни (новогрецька мова). Мати - з гре-
ків групи уруми, мова яких належить до групи
тюркських мов. Це греки-татари (тюркська
мовна група). Наша родина сповідує правос-
лав'я і зберігає яскраво виражену грецьку
самосвідомість, передаючи її своїм нащад-
кам.

13 січня 1979 року одружився з однокурсни-
цею Тетяною Гореловою, нині Фотіна Тетяна
Іванівна, доктор ветеринарних наук, профе-
сор.  З 1988 року працюємо з дружиною на
факультеті ветеринарної медицини СНАУ. 29
квітня 1981 року народилась донька, якій  на
честь бабусі дали ім’я  Анна. Вона працює
доцентом кафедри епізоотології, організації і
економіки ветеринарної справи Сумського
національного аграрного університету, має
двох дітей: доньку Марію-Олександру Фотіну
(6 років) та сина Івана Фотіна (5 років), тобто
династія греків Фотіних продовжується…

Анатолій Фотін

Сила нації нашої - в єдності,Сила нації нашої - в єдності,
слава нації - в наших справахслава нації - в наших справах

Завдяки активній громадянській позиції неве-
ликої групи греків-ентузіастів в нашому місті в
2006 році було створено Сумське обласне
товариство греків «Відродження». Товариство
об'єднало в своїх лавах людей різних профе-
сій: лікарів, вчителів, фінансистів, виробнични-

Наша Еллада: греки України
історія та сьогодення
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Учасники Дня Європи в Сумах з головою
Сумської обласної державної адміністрації

5-річчя грецької діаспори у бібліотеці ім. Крупської

А.І. Фотін з онуками

Професор Г.П. Котенджи з учасниками
вокально-танцювального ансамблю «Сіртакі»



ків. Починаючи свою роботу на порожньому
місці, ми мріємо почути в своєму місті грецьку
мову і принести в своє місто грецьку культуру.
Інтереси суспільства - це й освіта, і майбутнє
нашої молоді, і вивчення історії рідного краю, і
проведення культурно-пізнавальних заходів.

Збереження та розвиток грецької культури,
традицій і звичаїв посідає значне місце в діяль-
ності товариства. Великою популярністю у
нас, греків, і всього багатонаціонального
населення України користується фестиваль
грецької культури «Мега Йорт», який прово-
диться один раз на два роки. Одним з перших
ініціаторів та натхненників фестивалю був
Патріча Донат Костянтинович - заслужений
працівник культури, поет, прозаїк, перекла-
дач, композитор, патріарх грецького націо-
нального руху.

Фестиваль «Мега Йорт-2011» (назва якого
в перекладі означає «Велике свято"), вразив
своїм розмахом, майстерністю виконавців,
сміливими сценарно-режисерськими рішен-
нями. Такого грандіозного захоплюючого
багатогодинного музично-пісенно-хореогра-
фічного дійства Сартана ще не бачила! Місце,
де кожен камінь дихає історією, - Сартана -
прийняла більше десяти тисяч гостей з усієї
України, Греції, Росії, Швеції. Цього року при-
азовське селище стало ареною проведення
Міжнародного фестивалю грецької культури
«Мега Йорт» імені Доната Патріча, присвяче-
ного 20-й річниці незалежності України та 225-
річчю пам'яті Святителя Ігнатія
Маріупольського. Цей фестиваль вже давно
став невід'ємною традицією греків України і з
кожним разом завойовує все більшу популяр-
ність у нашій країні і за кордоном: 3000 учасни-
ків театралізованої ходи, 500 учасників гала-
концерту, більше 100 спортсменів зуміли ство-
рити незабутнє видовище. В рамках насиченої
програми фестивалю гості насолоджувалися
багатогранністю національної культурної
спадщини греків, ознайомилися з національ-
ними видами мистецтва, грецькою кухнею,
стали учасниками незабутньої театральної
вистави «Україна - Греція: на перехрестях істо-
рії". Загальна радість і захват втілили саму суть
фестивалю, покликаного об'єднати минуле,
сьогодення і майбутнє навколо духовного
багатства та культурної спадщини греків
України.

Ставши одним з найяскравіших і значущих
подій в житті грецької діаспори нашої країни,
фестиваль дає унікальну можливість доторкну-
тися до традицій і багатогранного мистецтва
греків України. 

До того ж, в Сумах товариство є учасником
Дня Європи та щорічного обласного фестива-
лю під назвою «Барви рідного краю», організа-
торами якого виступають Управління культури
та туризму Сумської області, обласний Центр
народної творчості за підтримки Сумської
облдержадміністрації. Це справжнє свято
національних культур і дружби народів. У
ньому беруть участь діаспори греків, росіян,
євреїв, вірмен, поляків, циган тощо.  

Та яке ж свято без традиційного сіртакі, який
виконує танцювальний колектив товариства?
Далеко не кожен знає, що сіртакі, який вважа-
ється національним грецьким танцем,
насправді не був таким всього півстоліття тому.
Ця мелодія, що стала популярною мало не у
всіх країнах світу, своїм народженням
зобов'язана видатному грецькому композито-
ру Мікісу Теодоракісу, який написав мелодію в
1964 році до фільму «Грек Зорба», взявши за
основу традиційний танець сиртос, пошире-
ний на островах Егейського моря. Так з'явився
сіртакі - «маленький сиртос». За участь в
обласному фестивалі національних культур
«Барви рідного краю» товариство нагородже-
не дипломом за розвиток і популяризацію
національної культури та цінними подарунка-
ми.                

Людмила Покидько (Попандопуло)

Чому ми святкуємоЧому ми святкуємо
День Європи?День Європи?

Минуло більше 60 років з
того часу, коли 9 травня 1950
Міністр закордонних справ
Франції Роберт Шуман висту-
пив із закликом до об'єднання
післявоєнних європейських
держав для їхнього розвитку і
процвітання в майбутньому.
Мовна політика стала пер-
шим кроком на шляху до
об'єднання Європи. В Україні
День Європи відзначається
щорічно у третю суботу трав-
ня, починаючи з 2003 року.
Традиційно з нагоди Дня
Європи на центральних пло-
щах міст країни організову-
ються і проводяться святкові
заходи, презентації історії і
культури країн Європи, концерти популярної
музики за участю українських та європей-
ських виконавців. На День Європи відкриваєть-
ся «Європейське містечко», в якому посоль-
ства країн ЄС і українські громадські органі-
зації розповсюджують інформацію про
Євросоюз. Тут же можна покуштувати тради-
ційні страви, взяти участь у тематичних конкур-
сах.

У Сумах День Європи проводиться на
Театральній площі, де кожен бажаючий може
дізнатися про життя і традиції Європи. Народні
гуляння починаються рано-вранці - в цей час
намет Греції, як і багато інших, вже готовий до
презентації своєї культури.

Людмила Покидько (Попандопуло), 
Геннадій Котенджи

Відчути країну на смакВідчути країну на смак
З 4 жовтня по 31 травня я брала участь в 19-й

програмі     в мальовничому місті Яніна, який
знаходиться на кордоні з Албанією.

Кожен день у нас були заняття, де ми не
лише вчили мову, а й вивчали культуру та
комп'ютерні технології. Це було дуже цікаво і
захоплююче. Після того,  як закінчувалися
заняття, у нас був обід, який складався з різних
блюд національної кухні (мусака, пастіціо,
багато різного м'яса). Також кожен день нам
давали дуже багато фруктів, особливо апель-
синів: ми їх їли десь по кілограму в день. У
їдальні мене вразило те, що коли хтось розби-
ває посуд, всі починають плескати. Я спочатку
не розуміла, чому, а потім нам пояснили, що
так роблять на щастя. Виявилося, що для сту-
дентів університету харчування безкоштовне, і,
держава повністю платить за них.

За цей проміжок часу ми відвідали дуже
багато знаменних місць, які закарбувалися в
історії Греції (Акрополь (Афіни), Королівські
гробниці (Вергина), Мікени). Це було дуже
захоплююче. Ми доторкнулися до історії цієї
чудової країни. Але найбільше я, звичайно ж,
хотіла відвідати Афіни - це була моя дитяча мрія
і ось вона нарешті збулася!

Найцікавіша подорож була на острів
Керкіра. Він дуже красивий і мальовничий, в
ньому споріднена архітектура Італії та
Франції. Коли підпливаєш до острова, відчува-
ється його величність, бо цей острів найбіль-
ший в Іонічному морі. У нас навіть був час для
купання. На Різдво і на Великдень у нас було 4
тижні канікул. На різдвяну вечерю подавали
різдвяні солодощі (хураб’є і меломакарона).
На Великдень ми смажили за традицією ціле
ягня, потім його їли і стукали фарбованими
яйцями. Взагалі святкування Великодня в Греції
схоже на наше.  За цей час так само ми брали
участь у карнавальній ході  на кшталт
Масляної. Ми всі були святково вбрані та пове-
селилися від душі, танцювали, пили вино. Я
дуже рада, що мені випав шанс потрапити
сюди, дізнатися багато цікавого про Грецію, її
традицію та історію, познайомитися з багать-

ма цікавими людьми з різних країн,
які несуть різну культуру та звичаї,
отримати незабутній досвід та вра-
ження.

Ганна Заболотна

Подорож на історичнуПодорож на історичну
Батьківщину, абоБатьківщину, або
подарунок пенсіонеруподарунок пенсіонеру

Щорічно Греція для греків-пенсіо-
нерів з України виділяє безкоштовні
дванадцятиденні путівки на літній від-
починок. Наша група 20 осіб  була
майже з усіх областей України. Мені
Федерація греків Україна зробила
воістину царський подарунок до
шістдесятиріччя – путівку на
Батьківщину. Свій день народження
зустрічала в небі на висоті 10 тисяч

метрів у літаку «Донецьк-
Стамбул».

Чотири години їзди автобу-
сом Туреччиною – і от збулася
наша давня мрія: здрастуй,
Елладо!

З вікна автобуса відкрилися
дивовижні, чаруючі пейзажі.
Гори, покриті древніми хвойни-
ми деревами, оливковими
гаями, чагарниками, а під
ними, немов гнізда птахів, білі-
ють сільські будиночки з чере-
пичними дахами. Ще нижче -
пасовище для овець. А поля у
них прямо казкові: прямокутні,
невеличкі, всі поливні, рядочки
рівні, акуратні, немов іграшко-
ві. В основному вирощують
бавовну, кукурудзу,овочі.
Кукурудза розкішна - висотою
2-3 метра. На кожній дільниці

невеликий трактор, поливна машина. І це при
тому, що земля у них червона. Чорнозему і на

спомин немає, а врожай збирають 2 рази на
рік. 

Харчуються греки в основному так: м'ясо,
смажене на грилі, гарнір - овочі, ніяких майо-
незів і різних складних салатів, все натуральне
і свіже. М'яса їдять багато і подають його різні
види (свинина, баранина, яловичина, курка).
Скрізь подається приправа - оливкова олія.
Багато їдять овечого сиру, який називається
«фета», й оливок.

Греки люблять їсти і відпочивати в кафе, спіл-
куватися. Спиртного п'ють мало, вино та горіл-
ку розбавляють водою. Ходити по місту вночі
не страшно. І молодь, і люди похилого віку від-
почивають у кафе всю ніч. Шум і крики чути тіль-
ки, якщо йде футбол. Сплять греки вдень. Люди
емоційні, усміхнені та привітні, дуже гостинні:
нагодувати гостя - для них найголовніше. Дуже
сподобалися старі квартали. 

Як італійці, греки завжди думають про жінок,
та й до цього спонукає сприятливий клімат і
дивовижної чистоти море. Заходиш у воду, на
глибині все тіло
видно - така чиста й
прозора вода.
Заводи не зливають
в море відходи
виробництва, не
гублять рибу, бере-
жуть чистоту своєї
країни. Жінки-гре-
чанки - горді, статні,
упевнені в собі. На
дітей не кричать,
все їм дозволяють,
скрізь беруть з
собою, навіть вночі
в кафе.

Кожен день ми
їздили на екскурсії.
Я дуже багато чита-
ла про
О л е к с а н д р а
Македонського і
так хотілося побу-
вати в тих місцях, де
він народився. Мрії
збуваються - і ось
ми їдемо в Філіпи, на батьківщину Олександра
Великого. Величезна територія, де раніше роз-
ташовувалися резиденція, театри і стадіони
царя Філіпа Великого, батька Олександра, до
сих пір там ведуться розкопки. Кожен камінь,
колона, плита пронумеровані. Відвідування
Філіп затьмарювала лише спека, був полу-
день, а греки в такий час навіть на вулицю не
виходять. Побачила на розкопках стародавній
водопровід й туалет - і це ІV столітті до н.е.!

Мерія міста Драми організувала зустрічі з
жителями навколишніх сіл, і ми гуляли на їх свя-
тах. Збираються всі жителі селища за великим
довгим столом з численними частуваннями,

співають, виступають, а потім беруться за
руки, стають у коло і починають під музику тан-
цювати народний танець, що нагадує
«Сіртакі».

У Греції туристів поважають і люблять. А
море-це казка, зайдеш у воду - й виходити не
хочеться: ми, як діти малі, неслухняні, плеска-
лися, пірнали, бавилися. Обідали в таверні
«Рай» в 20-ти метрах від моря в тіні розкішних
пальм. Це дійсно райське місце й відмінна
національна кухня.

Греція - це країна-музей, країна - легенда,
всюди історія, яку дбайливо зберігають греки.
Чудова країна, розумні й працьовиті люди, які
цінують, зберігають вікову історію своєї землі.

Настав день від'їзду. Мерією була організо-
вана прощальна вечеря, звучали теплі слова
подяки й побажань, фото на пам'ять. Ось і
підійшли до кінця 12 незабутніх днів на історич-
ній батьківщині, безцінний подарунок, який
залишив у серці незабутні враження і тисячу
чудових миттєвостей.

Наталія Філоненко, 
Геннадій Котенджи

МОРЕ АЗОВСЬКЕ МОЄМОРЕ АЗОВСЬКЕ МОЄ
Чи це я бачу вас знову, 
Чи ви приснились мені,
Море моє лазурове, 
Юності дні запашні?
Чайка, як щирості мова, 
Хвиля дзвіночками б'є..
Як я люблю тебе, море,
Море Азовське моє!
Дай, як в ту давню годину, 
Зором тебе обійму,
З парусом білим полину
Думкою в синь-далину.
Серце радіє, співає,
Ніби я друга зустрів!
В цілому світі немає
Кращих за тебе морів!
Тут під обривом стрічала
Мила,хороша мене,
Тут вона вперше сказала
Слово мені чарівне.
Ось вже й маяк яснозорий
Звістку про вечір дає…
Ні, не забуть тебе, море – 
Рідне Азовське моє! 

Дмитро Демерджі

Якби не греки, всі б і досі їлиЯкби не греки, всі б і досі їли
руками. Адже вони придумалируками. Адже вони придумали
виделкувиделку

Є такий анекдот: «Судилися грек з вірмени-
ном. Посадили прокурора». 

Те, що грек за природою своєю спритний,
українські нащадки еллінів не заперечують. Є
в кого - один Одисей з троянським конем чого
вартий. До національних рис найчастіше

додають кмітливість і потяг до занять бізне-
сом. До України у греків невелика, але
суттєва претензія - з паспортів прибрали
графу «національність». Кажуть, потужний
інструмент самоідентифікації був.

В якості девізу грецької діаспори
хочеться взяти фразу «Вчора. Сьогодні.
Завтра» як пам'ять про легендарну спад-
щину греків, як міст між минулим і майбут-
нім. Це визначає вектор розвитку діаспо-
ри: озираючись на славне минуле пред-
ків, жити сьогоденням і рухатися вперед, у
майбутнє.

Підготувала 
Лариса Самсоненко
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старанно бережуть своє коріння

День Європи у Сумах

Юні гречанки

Обласний фестиваль
національних культур «Барви рід-
ного краю». Лера Котенджи

виконує музичний твір

Подарунок пенсіонеру. Поїздка до Греції. Крайній
праворуч – Котенджи Г.П.
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Саме під таким гаслом 29 жовтня з усіх кін-
ців міста до центрального майдану вирушили
групи активістів, щоб взяти участь у загально-
му флешмобі. Тут були і представники спор-
тивних та громадських організацій, волонтери
та члени партій, студенти УАБС, СумДУ і, зви-
чайно, нашого Сумського найнаціональнішо-
го аграрного університету. Акція відбувалася

в рамках Національного проекту
Державного агентства по інвестиціям та
управлінню національними проектами
України «Чисте місто». Цей проект
передбачає будівництво сучасних ком-
плексів по переробці і утилізації твердих
побутових відходів в 10 містах України, в
тому числі і в Сумах.

Рада молодих вчених та студентське
самоврядування СНАУ, а також громад-
ські організації «Молоді регіони» та
«Рада молодих вчених м. Суми» підтри-
мали цей проект та є активним учасни-
ками всіх акцій, які він передбачає.
Проходячи в цей день вулицями
Петропавлівська та Кірова, не можна
було не звернути увагу на групу людей,
одягнену в сині рукавиці, під державним
стягом, прапорами студентського
самоврядування та ГО «Молоді регіони».
Відмітимо, що наша група була найбільш
інтернаціональною. До акції «Живи
чисто» приєдналися студенти з
Нігерії, які навчаються в нашому уні-
верситеті. Проблема екології міста,
в якому ми живемо, не залишила
байдужою нікого. В цілому від
аграрного університету взяли
участь понад 100 чоловік.

Основне дійство відбувалося на
майдані Незалежності. Понад пів-
тисячі людей стали учасниками
масового флешмобу. На самому
початку відбулася невеличка теат-
ралізована сцена, метою якої
було привернути увагу до необхід-

ності роздільного збирання, виве-
зення і переробки відходів.

Імпровізовані двірники розбирали
костюми, виготовлені з відходів, які
були одягнені на чотирьох юнаків.
Символічно, що всі відходи пакува-
лися в окремі пакети: скло, папір,
пластмаса та інше. А потім був роз-
горнутий великий плакат з символі-
кою проекту та вистроєні три вели-
кі кола навкруги нього: рожеве,
помаранчеве та синє, по кольору
рукавичок на руках учасників. По
закінченню учасники ще довго не
могли розійтися з майдану. Обійми,
рукостискання, спільні фото та
обмін телефонними номерами.
Крім своєї головної мети, акція
допомогла знайти нових друзів,
знайомих, однодумців. 

Наступним етапом проекту став
спільний субботник, який відбувся

12 листопада. Розпочався він о 14 годині.
Місцями для прибирання були обрані одразу
декілька районів нашого міста. Всі, хто захотів
приєднатися до суботника, могли взяти
участь у прибиранні місцевості неподалік від
власного місця проживання. Активісти нашо-
го університету та всі ті, хто до них приєднали-
ся, прибирали ярки, які знаходяться непода-
лік від спорткомплексу СНАУ. Акція, як
завжди, проходила під прапорами студент-
ського самоврядування та ГО «Молоді регіо-
ни». Всі, хто став свідком цього заходу, були
приємно здивовані високим рівнем ентузіаз-
му та веселим настроєм, з яким учасники
підійшли до своєї роботи. Загалом, активісти
Сумського НАУ зібрали понад 50 мішків сміття,
а в цілому по місту було зібрано більш ніж 900
мішків.

Звичайно, те сміття, що було зібране, - це
лише мікронна частина від того, що валяється
на вулицях, в скверах, водоймах нашого
міста. Всі учасники акції «Любиш місто? Живи
чисто!» закликають мешканців міста дбайли-
во ставитися до навколишнього середовища.
Пам’ятаймо, що природа - це наше багат-
ство, і ми маємо залишити її нашим нащад-
кам в такому стані, щоб їм за нас не було
соромно! 

Юрій Данько

Вже традиційно тиждень ІТФ припадає на
листопад. Ось і цього року із 7 по 12 листопа-
да на інженерно-технологічному факультеті
відбулася низка культурно-виховних заходів.
Щодня по дві кафедри представляли свої
досягнення: навчально-методичну літературу,
професійні тести,  навчальні фільми. Кафедра
тракторів та с.-г. машин порадувала своїх сту-
дентів електронними тестами на знання пра-
вил дорожнього руху.  Щоправда, виставкою
вишивок цього року надзвичайно здивувала
не кафедра охорони праці, як звикли, а
кафедра ПТС (завідувач Семірненко Ю.І. ):
свої вишивки представила Колодій Т.М. Показ
ретро-фільмів на раритетному в наш час кіноп-

роекторі «Україна» привернув увагу і
студентів, і викладачів, і гостей.

Завершився тиждень факультету
батьківськими зборами, на яких
мали нагоду зустрітися і віч-на-віч
поспілкуватися батьки студентів із
викладачами. Як свідчить практика,
після подібних розмов піднімається
успішність студентів. :) Це зайвий раз
доводить, наскільки важливі зустрічі
викладацького складу із батьками
студентів у стінах навчального закла-
ду. 

З цієї нагоди спритні студенти ІТФ
власними силами влаштували у холі
корпусу механізації справжній кон-
церт для батьків, чим неабияк їх зди-
вували і приємно порадували соль-
ними піснями та дотепними
КВНівськими жартами.

Вперше на ІТФ, за ініціативи студентського
ректора Ромася Івана і старост груп ЕТЕС
(староста Резнік Ірина)  та підтримки декана-
ту в особі декана М.Я. Довжика та заступника
декана з виховної роботи О.В. Плавинської усі
заходи відбулися, як і було заплановано.

Професорсько-викладацький склад інже-
нерно-технологічного факультету висловлює
вдячність голові профкому СНАУ А.В. Саєнку
за матеріальну підтримку проведення заходів. 

Усе було весело, усім усе сподобалося.
Студенти залишилися у захваті, батьки також,
а викладачі ще довго згадуватимуть смак
одержаних за перемогу солодких подарунків.

У рамках святкування був проведений

також своєрідний флеш-моб.
Для того, аби скласти абревіатуру «ІТФ» на

плацу перед корпусом механізації у формі
літер, вишикувалося 135 активних студентів 3, 4
та 5 курсів. У підготовці заходу висловлюємо
щиру вдячність таким завідувачам кафедр:
Юрію Івановичу Семірненку, В’ячеславу
Борисовичу Тарельніку, Олександру
Борисовичу Шандибі. 

Тиждень факультету був би неможливий без
організаторської
підтримки сту-
дентського дека-
на Івана Ромася.
Музичний супро-
від організували
учасники худож-
ньої самодіяль-
ності ІТФ Гринь
Михайло та
Саган Ігор.

Студентський
декан Ромась
Іван разом зі ста-
ростами груп
Ірою Резнік,
М а к с и м о м
Ч а с н и к о м ,
Ковтун Олею, а
також за під-
тримки деканату
в особі заступни-
ка декана з
виховної роботи
П л а в и н с ь к о ї

Олександри Володимирівни створили захоп-
лююче 15-хвилинне шоу, подивитися на яке
прийшли викладачі та студенти інших факуль-
тетів СНАУ.

Подібний захід ще раз яскраво доводить,
що навчання у Сумському НАУ - це не тільки
будні!

Cвітлана Плавинська
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тиждень факультету

Механіки відсвяткували тиждень ІТФ

акція

Любиш місто – живи чисто!

У четвер 10 листопада у студклубі СНАУ
відбулася гра «Що? Де? Коли?» на тему:
«Основи православної культури». Цього
разу змагалися 4 команди по 6 студентів з
різних курсів юридичного факультету,
агрономічного і збірна команда виклада-
чів СНАУ.

Всі команди зіграли основну гру з
рахунком  3:0.  Переможцем стала
команда студентів агрономічного факуль-
тету. У подарунок кожен член команди
отримав на пам'ять Біблію великого фор-
мату.

Суддями інтелектуального змагання
виступили: проректор з науково-педаго-
гічної та виховної роботи СНАУ Л.В.
Бондарчук, директор інституту заочної
освіти СНАУ В.І. Прасол та доцент кафед-
ри біохімії і біотехнології О.Г.  Бордунова. 

Усі учасники та глядачі залишилися задово-
лені, адже ставилися питання надзвичайно
пізнавальні та цікаві, варті уваги кожної висо-
коосвіченої людини. 

За словами організатора проведення пра-
вославної гри «Що? Де? Коли?» протоієрея
Отця Миколая, настоятеля храму Св.м.
Валентини, сучасна молодь за браком часу
не щодня зіштовхується із тематикою гри, тому

він сподівається, що вивчення Біблії у подібній
формі згодом приверне більшу увагу юнаків та
дівчат до духовності та стане початком росту
їхньої моральної свідомості.

Усе, про що довідалися цього дня присутні
у студентському клубі, стало їхнім культурним
надбанням і ще раз свідчить про високу про-
світницьку співпрацю між СНАУ та храмом Св.
Валентини.

Уляна Зимна

3 листопада 2011 року було проведено
практичне заняття
науково-дослідного
гуртка за темою «
Проектування рецептур
м’ясних виробів на
основі корекції рецеп-
тури аналога» зі студен-
тами 5 курсу факультету
харчових технологій під
керівництвом ст. викла-
дача Баштової Наталії
Костянтинівни. 

У лабораторії були
виготовлені зразки ков-
басних виробів за влас-
ними рецептурами,
розробленими на
заняттях гуртка.
Розроблені рецептури
відповідали вимогам
сьогодення, враховані
були аспекти проблем
повноцінного харчуван-

ня, тому наряду з м’ясною сировиною вико-
ристовувались інгредієнти
рослинного походження. 

Смакові якості виготовле-
них виробів високо оцінили
представники студентського
самоврядування, що відвіда-
ли заняття гуртка  (ото пощас-
тило! – ред. :).

Також поспілкуватись зі сту-
дентами та оцінити ковбасні
вироби, виготовлені ними,
мали змогу декан факультету
харчових технологій Радчук
Олег Володимирович та
заступник декана Бондарчук
Віктор Миколайович. 

Заняття пройшло продук-
тивно та дало змогу свої тео-
ретичні знання підтвердити
практичною розробкою м’яс-
ного виробу.

Наталія Баштова

цікаво

цікаво

Вивчаємо православну
культуру

Де в СНАУ роблять ковбасу?



Персона Сергія Чичикалова, відомо-
го спортсмена, співробітника СНАУ,
переможця Відкритого кубку України з
кікбоксингу зацікавила нас і з точки
зору «чемпіонства», і з точки зору люди-
ни, яка впевнено йде до реалізації
своєї мрії. Цікавило спортивне та осо-
бисте життя спортсмена, мрії за межа-
ми спорту, підготовка до змагань та від-
чуття після підкорення бажаного титулу.
Ми поспілкувалися із спортсменом, і
ось що з того вийшло.

Звідки ви родом? Скільки вам років?
Я з Сум. Мені 28 років.
Скажіть, будь ласка, які у вас спор-

тивні досягнення?
У 2001 році - переможець Кубка

Європи, бронзовий призер кубка світу в
Італії «Кращий боєць», вигравав кілька
разів Чемпіонат України та кубок
України, кубок світу в 2011 році. Також
беру участь у боксерських поєдинках -
і аматорських, і професійних.

У кого ти тренуєшся?
Тренує батько - заслужений тренер

України Чічікалов Віктор Якович, який
теж працює на кафедрі фізичного вихо-
вання СНАУ.

Як ви вибрали саме цей вид спорту?
Давно тренуєтесь?

Та з самих пелюшок, особливо й не
вибирав, тому що сім'я у мене спортив-
на. Ріс в колі спортсменів, спаринги
проводили з друзями з самого дитин-
ства, так і пішло усе життя. І логічно, що
вчився і закінчив факультет
Олімпійського професійного спорту
Сумського педагогічного університету.
Так що бачите самі, що упустити такий
шанс я ніяк не міг.

Які риси характеру допомагають
перемагати?

Спорт - це певна відповідальність.
Сили мого удару з лишком вистачає
для того, щоб противник зайняв гори-

зонтальне положення. Але
одна лише сила удару сама
по собі не може привести до
успіху. Вона є однією зі скла-
дових. Бокс - це складно-
координаційний вид спорту. У
ньому грають важливу роль
багато факторів - фізична під-
готовка, координація, витрива-
лість, реакція і, звичайно ж,
техніка. Перемога стає реаль-
ністю завдяки завзятій щоден-
ній праці й грамотно сплано-
ваній підготовці з боку трене-
ра. Упевненості до перемоги
додає також, безумовно,  під-
тримка з боку близьких та рід-
них, віра в тебе друзів та тре-
нерів.

А де у нас в СНАУ можна
тренуватися хлопцям? Є талановиті
студенти?

Студенти та школярі приходять 20-30
чоловік потоком, починають тренувати-
ся, але залишається тільки декілька
людей, визначившись з тим, чи підходять
їм такі навантаження чи ні, зможуть пра-
цювати в такому режимі чи ні.
Залишаються ті, хто відчуває, що може
цим займатися, у кого бійцівський
характер, наполегливість, уміння психо-
логічно налаштовуватися на роботу, бо
спорт - це насамперед важка робота.
У кого буде більше бажання і мотивації,
той і пройде далі. Але трапляються й
перспективні молоді хлопці. У кожному
з них знаходиться неймовірний потенці-
ал для підкорення спортивних вершин
боксу. 

Як батьки ставляться до того, що їх
сини займаються таким престижним,
але досить небезпечним видом спор-
ту?

Вони пишаються мною, й не тільки
батьки, а й дружина і діти.

Який їжі ви зараз віддаєте перевагу?

Я не використовую всякі хімічні біодо-
бавки. Їм тільки те, що подобається. До
того ж це, як правило, ще й корисно для
здоров'я. Збалансоване харчування
дає організму все, що йому потрібно.
Їжа повинна бути різноманітною, сві-
жою і різнобарвною. Віддаю перевагу
всьому натуральному - м'ясу, молоку,
меду, овочам.

Не за горами різдвяні та новорічні
свята. Де збираєтеся їх провести?

Порушувати традиції не стану, як
завжди, буду зустрічати Новий рік у колі
сім'ї.

Ну й наостанок, побажання нашим
студентам, які обирають цей
нелегкий вид спорту.

Дорогі друзі, набирайтеся
характеру і йдіть тренуватися,
досягайте результатів. А ваші
серця  нехай будуть сповнені
жагою до лідерства, твердими
переконаннями та наполегливою
цілеспрямованістю. Будьте силь-
ними й успішними!

Розмовляла 
Лариса Самсоненко

особистість
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***
26-27 жовтня відбулась

спартакіада м. Суми з
боротьби дзюдо.

СНАУ посів ІІІ місце
серед ВНЗ ІІІ–ІV р.а.
Перші місця вибороли:
Орлов Дмитро  (ПЦБ) 55
кг, Божок Андрій (ІТФ)
+100 кг, Довгополова
Наталія (ЕіП) 48 кг,
Федорчатенко Ірина
(БТФ) +78 кг.

***
16-17 листопада  відбу-

лась спартакіада м.
Суми з настільного тені-
су. Жіноча команда
СНАУ посіла І місце
серед ВНЗ ІІІ – ІV р.а.
Чоловіча збірна стала
бронзовим призером.  

Склад команди
(жінки): Тельна Наталія -
ПЦБ, 4 курс; Кобзій Ганна
- Агро, 4 курс; Бортнік
Наталія - Менедж., 5
курс. 

Чоловіки: Левченко
Дмитро -ЕіП, 2 курс;
Перепилиця Олександр

- ФХТ, 3 курс; Ярмольченко Віктор - БТФ, 1 курс.
***
15 – 16 листопада у спорткомплексі Сумського педагогічно-

го університету проходили ІІІ обласні спортивні ігри ВНЗ  віль-
ної боротьби, в яких взяли участь кращі спортсмени
Сумського державного університету, Сумського педагогічно-
го університету, Сумського національного аграрного універ-
ситету та Глухівського національного педагогічного універси-
тету. В результаті безкомпромісної боротьби

І місце місце посіла команда СДПУ - 94 бали
ІІ місце – команда СНАУ - 88,5 бали

ІІІ місце – команда  ГНПУ - 76 балів
ІУ місце – команда СумДУ - 70,5 балів. 
Кращі результати показали такі спортсмени: 
Орлов Дмитро (буді-

вельний факультет) - І
місце 55 кг. 

Ковтун Ольга (ІТФ) І
місце 56 кг.

Журба Надія (ФХТ) – І
місце 59 кг.

Мурачова Наталія
(Менедж) – І місце 67 кг.

Слобода Людмила
(Агро) – ІІ місце 72 кг.

Коваленко Наталія
(ЕіП )– ІІ місце 52 кг.

Ткачов Ігор (ІТФ) – ІІ
місце 85 кг.

***
11–13 листопада проходив Відкритий Кубок України  з кік-

боксингу у місті Хмельницький, І місце посів ст. лаборант
кафедри фізичного виховання Чичикалов Сергій у ваговій кате-
горії 81 кг.

спортивне життя

Якщо ви жодного разу не спілкували-
ся з чемпіоном світу, це означає, що 9
листопада 2011 року вас не було у
молодіжно-розважальному центрі
СНАУ. Адже саме цього дня для студен-
тів університету була організована зус-
тріч з Тарасом Шелестюком – не просто
боксером, а чемпіоном світу з боксу.
Участь у ній взяли також люди, без яких,
напевне, Тарас не досяг би цієї верши-
ни – його тренер Володимир Вінніков -

заслужений тренер
України, тренер
національної збір-
ної України з боксу,
та Володимир
Демура - президент
Сумської обласної
Федерації боксу
України, голова гро-
мадської ради при
облдержадмініс-
трації, голова фрак-
ції Партії регіонів у
Сумській обласній
раді.

Вітаючи гостей,
перший проректор
СНАУ Микола
Курило зазначив,
що блискуча пере-
мога української
збірної команди з

боксу на чемпіонаті світу не залишила
байдужим жодного жителя Сумщини,
оскільки саме представник Сумської
обласної Федерації боксу в Україну
Тарас Шелестюк вніс вагомий внесок у
цю перемогу. Сумщина по праву може
пишатися братами Шелестюками
(Богдан Шелестюк –  майстер спорту
міжнародного класу, теж відомий в
Україні й світі боксер, переможець

багатьох змагань).
Майстер спорту міжнародного класу

Тарас Шелестюк,  який у складі збірної
команди України з боксу на чемпіонаті
світу в м. Баку (Азербайджан) завоював
золоту медаль, вже давно є знаменитіс-
тю та улюбленцем сумчан, але на «зір-
кову хворобу» не страждає. Він із задо-
воленням відповідав на численні запи-
тання учасників зустрічі. З його відпові-
дей ми довідалися, що спортом Тарас
займається майже все свідоме життя, а
от у бокс прийшов у 14 років. Що зви-
чайний день чемпіона – це суворий
режим і тренування: у період між зма-
ганнями тренування займають в серед-
ньому 2 години на добу (година вранці й
година ввечері), а от безпосередньо
перед змаганнями спортсмен трену-
ється по 9-10 годин!

Протягом спілкування підіймалися
також питання розвитку боксу на
Сумщині, створення молодим спор-
тсменам, які ще тільки роблять перші
кроки у спорті, умов для тренування.

Наприкінці зустрічі перший прорек-
тор Микола Курило прийняв від чемпіо-
на світу подарунок для СНАУ – боксер-
ську печатку з автографом Тараса, яку
можна буде побачити у нашому музеї.

Олена Мовчан

До нас завітав Тарас Шелестюк

27 жовтня 2011 року в
Сумському національному
аграрному університеті від-
святкували День
Незалежності Туркменістану,
оскільки з цього року у нас
навчаються туркменські сту-
денти.

У молодіжно-розважально-
му центрі відбувся святковий
концерт, на якому номери
художньої самодіяльності
представили і українські, і
туркменські студенти. Цікаво
було також переглянути
коротенький фільм про столи-
цю Туркменістану – прекрас-

не місто Ашгабат.
Студентів зі святом привітав

проректор з науково-педаго-
гічної та міжнародної діяль-
ності Микола Соколов, під-
кресливши важливість та міц-
ність зв’язків між нашими краї-
нами. «СНАУ радо приймає
гостей з інших країн, у тому
числі і з сонячного
Туркменістану» - зазначив
Микола Олександрович.

Ще раз вітаємо всіх турк-
менських студентів з Днем
Незалежності!

Олена Мовчан

Зі святом, Туркменістане!

Традиційно в осінньому семестрі
Лабораторія практичного права юри-
дичного факультету СНАУ провела
Внутрішню Олімпіаду із консультування
клієнтів юридичної клініки «Довіра». 

У заході взяли участь 5 команд сту-
дентів-консультантів, які змагалися у
майстерності інтерв’ювання та демон-
страції навиків консультування клієнтів.
Учасниками цього заходу були коман-
ди 3-4 курсів (Хоменко Д.,Громико А.,
Тренбач А., Клунко В., Дегтярьова О.,
Лівінцова Л., Цуркан В., Проніна
А.,Васькіна Т., Бородаченко В.), які
демонстрували свої здібності та проя-
вили майстерність у спеціальності. 

Журі Олімпіади відмітило необхід-

ність проведення тако-
го заходу, який дозво-
ляє вдосконалюватися
та набувати імператив-
них знань ще в стінах
університету.

Кращий результат
показала команда сту-
дентів 3 курсу юридич-
ного факультету Цуркан
Валентина та Проніна
Анна, з чим ми їх і вітає-
мо.

Лабораторія практичного права
виступила з ініціативою проведення
спільної олімпіади серед юридичних

клінік міста. 
Сподіваємося, що наші студенти

будуть найкращими. 

олімпіада

Вчимося консультувати

Новини спорту
гість СНАУ

Щоб бути сильним, варто бити сильних 

співдружність
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8 листопада 2011 року у Молодіжно-розважальному цен-
трі СНАУ відбувся гала-концерт конкурсу художньої твор-
чості першокурсників «Зустрічайте: це  - ми!»

На святі були присутні гості: директор Департаменту
науково-освітнього забезпечення АПВ та розвитку сільських
територій Ірина Синявська, заступник голови профспілко-
вого комітету працівників агропромислового комплексу
України Валерій Шведов та молодший науковий співробіт-
ник Науково-методичного центру аграрної освіти Наталія
Берегова.

Власне концертним виступам передувала церемонія
нагородження переможців у різних номінаціях. Проректор з
науково-педагогічної та виховної роботи Лариса
Бондарчук вручила їм грамоти, дипломи учасників та пода-
рунки.

За загальною кількістю голосів третє місце розділили
факультет харчових технологій та будівельний факультет. 

Друге місце - агрономічний факультет та факультет еко-
номіки та підприємництва.

Перше місце цілком заслужено дісталося інженерно-
технологічному факультету.

А Гран-прі конкурсу цього року отримав біолого-техно-
логічний факультет, який вразив суддів та глядачів своєю
цікавою, небанальною та справді зірковою програмою.

Приємним моментом конкурсної програми стала участь
наших студентів-іноземців. Сподіваємося, що це також
стане традицією у СНАУ, адже знайомство з іншою, незвич-
ною для нас культурою – це справді пізнавально! Для нас
це шанс більше дізнатися про країни, звідки родом студен-
ти, а для них – можливість розкрити свої здібності не тільки у
навчанні, а й у творчості.

Отже, конкурс завершено. Сподіваємося що нові тала-
новиті виконавці, які відкрилися завдяки йому, й надалі про-
довжать вдосконалюватися у цьому напрямку й братимуть
участь у численних творчих заходах та концертах.

Олена Мовчан

художня самодіяльність

Сумський НАУ відкриває нові зірки


